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Vážení spoluobčané, milí přátelé,

držíte v  rukou poslední letošní číslo zpravodaje. 
Pojďme se  ohlédnout za  uplynulým rokem 2022 
a zbilancovat, co nám přinesl.

V  letošním roce se nám podařilo několik stavebních 
akcí, konkrétně se jedná o:

• Lékařský dům na náměstí
• Oprava čekárny a božích muk na nám. Jiráskovo 

v Bukovsku
• Oprava silnice U Hřiště a Luční ulice v DB
• ČOV na Horním Bukovsku
• Parkoviště a chodník u hřbitova
• Zrekonstruovali jsme ulici J. Koláře, vybudovali 

jsme tam parkovací zálivy, chodníky a opravili vodovod 
i kanalizaci.

V  příštím roce dokončíme kulturák v  Bukovsku, 
snad i  vybereme dobrého provozovatele hospody. 
Plánujeme chodníky ve Bzí. Ve Bzí se letos prodal zámek. 
S  novým majitelem jsme se  sešli, představil nám své 
plány a  ty vám v  příštím vydání našeho zpravodaje 
představím. Pouze dopředu napovím, že půjde 
o  zařízení spojené s  rekreací. Majiteli jsem slíbila, že 
dokud své plány neprojedná s  příslušnými úřady, 
nebudu je prezentovat nikde ani já.

Věc, která trápí občany takřka všech našich osad 
i Bukovska je doprava. Nejen, že doprava houstne, jezdí 
tady čím dál tím víc kamionů, z nichž pouze pár jezdí 
do  cihelny, ale dopravní prostředky jezdí rychle, 

nedodržují stanovené rychlosti, v  důsledku čehož 
se  občané bojí chodit pěšky kolem silnic. Lidé 
se  domnívají, že toto lze řešit měřiči rychlosti nebo 
retardéry. K  tomu chci říci, že obyvatelé žijící poblíž 
měřičů rychlosti jistě potvrdí, že bohužel nemají takovou 
účinnost, jak se očekává. Jde o  to, že na základě tohoto 
měření nelze vybírat pokuta. My nejsme úřad s vlastní 
přestupkovou agendou, tu za  nás vykonává Městský 
úřad v  Týně nad Vltavou, kde nejsou schopni tyto 
pokuty vybírat. Instalovat semafory, které při průjezdu 
při vyšší rychlosti než je povoleno, se  automaticky 
přepnou na  červenou a  řidiče donutí zastavit, ty se  již 
instalovat několik let nemohou, zkrátka jsou již 
zakázané. Retardér nelze umístit na  tzv. hlavní silnici, 
což jsou ty cesty, kam je občané umístit žádají. Požádáme 
tedy o  občasné měření Městskou policii ve  Veselí nad 
Lužnicí, to je metoda, která prokazatelně funguje.

I v úvodu roku 2023 se uskuteční v termínu od 1. do 
15.  ledna Tříkrálová sbírka. Dobrovolníci, kteří by chtěli 
pomáhat se  sbírkou jako tři králové, kontaktujte mě, 
prosím.

Milí občané, těším se, až se  v  příštím roce opět 
setkáme ať pracovně nebo na  společenské, kulturní či 
sportovní akci. Všem Vám přeji jen to dobré a  samou 
radost kolem sebe.

Krásné Vánoce a  v novém roce jen to nejlepší vám 
přeje vaše starostka.

Slovo starostky
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Zápis z 1. jednání Rady městyse Dolní Bukovsko konané dne 7. 11.
Přítomni: všichni radní

Projednáno:
RM provedla kontrolu došlých 

faktur a  platby provedené přes 
pokladnu. Stav finančních prostřed-
ků k 7. 11. 2022 je 16 476 371 Kč.

D iskuse : ZTV Padě lky, j e 
zpracována územní studie na  par-
cely ZTV Padělky, kde se počítá s 19 

parcelami. Na  zasí-ťování bude 
v  zimě vypsána dotace 150  tis. Kč 
za  parcelu, proto nyní poptáváme 
projektanta, aby bylo možné zjistit, 
kolik bude zhotovení ZTV stát. 
Pozemky se  očíslují a  zájemci 
se  budou moci průběžně hlásit 
o parcely, čímž zjistíme zájem. Místní 
mohou nabízet i  jako reciproční 
zápočtovou hodnotu svoje pozemky. 

Starostka vyzvala radní , aby 
přemýšleli o  způsobu prodeje a  o 
způsobu stanovení ceny.

N á j m y / p a c h t y v  m ě s t y s i 
a osadách. Starostka navrhuje zvýšit 
nájmy/pachty obecních nebytových 
prostor o 100% a  hospodám o 50%. 
Stávající i nové ceny jsou tyto:

Z úřadu městyse

Prostor Obchod 
Hatwiků

Kadeřnictví Pedikúra Výčep HB Hospoda na 
hřišti

Kovárna 
Radonice

Pošta

Stávající 
nájem

1500 1200 1000 1000 1000 500 1610

Nájem 

od 1.1.23

3000 2400 2000 1500 1500 1000 3000

RM schvaluje uzavření dodatků 
ke  stávajícím nájemním smlouvám 
v  nebytových prostorách ve  vla-
stnictví městyse, jejichž předmětem 
bude navýšení nájemného k 1.  1. 
2023 ve znění dle přiložené tabulky. 
Hlasování: 5/0/0.

Starostka otevřela diskusi 
na  téma členství v  SMO Bukovská 
voda. Z. Tůma navrhuje, aby v tomto 
období byla zástupkyní SMO BV 
starostka, Mgr. Ivana Makovičková, 
ta s  tím souhlasí. RM schvaluje 
zástupce Dolního Bukovska ve SMO 
BV starostku Mgr. Ivanu Mako-
vičkovou. Hlasování: 5/0/0.

RM navrhuje zajistit od  všech 
bytů kopi i k l íče od  každého 
podporovaného bytu. Nyní vznikla 
nešťastná situace, kdy se ukázalo, že 
je to užitečné. JUDr. Bartošová 
upozorňuje na  sepsání dohody 
o odevzdání klíče, z níž bude patrná 
dobrovolnost předání. Paní Olga 
Machová klíče zajistí.

Starostka informovala o  žádosti 
paní ředitelky Mgr. Anny Šubrtové 
o  uvolnění z  funkce ředitelky ZŠ 
a  MŠ DB k 31.  7. 2023. Bude 
vyhlášeno výběrové řízení.

Krizové řízení v  DB – RM 
jmenuje krizový štáb v násl. složení: 
předseda Mgr. Ivana Makovičková, 
místopředseda Petr Malecha , 

tajemník Tomáš Pavlásek, členové 
Olga Machová, Jan Bořuta, Stanislav 
Klika ml. RM schvaluje zřizuje 
Krizový štáb v  násl . složení: 
předseda Mgr. Ivana Makovičková, 
místopředseda Petr Malecha , 
tajemník Tomáš Pavlásek, členové 
Olga Machová, Jan Bořuta, Stanislav 
Klika ml. Hlasování: 5/0/0.

Kanalizace v  ulici Týnské před 
domem stojícím na adrese V Hliníku 
4 je poškozená, při deštích není 
schopná pojímat vodu, poptáme 
opravu.

Z. Tůma požádal starostku, aby 
apelovala na  občany, aby byli 
ohleduplní při parkování a  nestáli 
na  chodnících. Jednak po  ulici J. 
Ko lá ře , kde vznik lo spous ta 
parkovacích zálivů, ale i  v Týnské 
ulici, kde je to asi nejmarkantnější 
a jsou tam místa, kde nelze ani projít 
ani projet s  kočárkem. Týnská ulice 
je navíc co do  provozu nebez-
pečnější. Jsou to často tatáž místa, 
stejní občané.

Rozpočtová opatření: RM pro-
jednala rozpočtová opatření č. 26 a 
27. RO č. 26 řeší dofinancování 
dotace na opravu MK v ul. U Hřiště 
a  Luční ve  výš i 185  357  Kč 
a  vyúčtování dotace na  výměnu 
pneu pro vozidla CAS Tatra 148 – 
1  021  Kč. RO č. 27 – navýšení 

rozpočtu o  finanční příspěvek 
v  rámci programu „My v  tom 
Jihočechy nenecháme II.“ ve  výši 
48  000  Kč. Návrh usnesení: RM 
schvaluje RO č. 26 a 27. Hlasování: 
5/0/0. 

Nová budova Lékařského domu
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Zápis z 2. jednání Rady městyse Dolní Bukovsko konané dne 28. 11. 
Přítomni: všichni radní

Projednáno:
RM provedla kontrolu došlých 

faktur a  platby provedené přes 
pokladnu. Stav finančních prostřed-
ků k 28.  11.  2022 je 11  864  650  Kč. 
Nesplatné faktury evidujeme nyní 
ve výši cca 3 milionů Kč.

Starostka informovala radní, že 
dnes proběhla schůzka s  pro-
jek tantem na  zpracování PD 
na  chodníky ve  Bzí. Občané žádají 
chodníky od  zastávky až po  od-
bočku na  Horní Bukovsko. Příští 
týden proběhne seznamovací 
schůzka s  majiteli zámku Bzí 
a starostka se dotáže mj. na možnost 
odstranění obvodové zdi kolem 
zámku, neboť stávající zeď překáží 
případnému chodníku.

RM projednala po  několikáté 
žádost občana z  Dolního Bukovska 
o podporovaný byt. Žadatel doložil, 
že splňuje podmínky pro ubytování 

v  bytech. Na  druhou stranu je 
záměrem RM byt předělat na  byty 
s  pečovatelskou službou. Jakmile 
se  ubytování předělá, bude občan 
přemístěn. RM schvaluje uzavření 
nájemní smlouvy na  podporovaný 
byt. Smlouva bude uzavřena od 
1.  12.  2022 na 6 měsíců s možností 
dalšího prodloužení. Hlasování: 
5/0/0.

RM se  na základě žádosti 
rozhodla žadateli poskytnout dotaci.

RM schvaluje příspěvek ve  výši 
15  000  Kč Hospici sv. Jana N. 
Neumanna, o.p.s.,Prachatice, IČ 
70853517. Hlasování: 5/0/0.

RM schvaluje příspěvek ve  výši 
15  000  Kč Hospicové péči sv. 
K leo fáše , o .p . s . , T řeboň , IČ : 
22707328. Hlasování: 5/0/0.

RM schvaluje příspěvek ve  výši 
7  5 0 0  K č S p o l k u ž e n D o l n í 
Bukovsko, IČ: 26544172. Hlasování: 
5/0/0.

P. Malecha informoval o  vý-
s l e d k u s e t k á n í s e  s o u s e d e m 
Lékařského domu, který nárokuje 
práce na  svém domě v  souvislosti 
s opotřebením jeho domu se stavbou 
Lékařského domu. Proběhne jednání 
mezi ním a stavební firmou.

Starostka informovala o  situaci 
s domem V Hradu čp 33, kupujícím 
se  podařilo prodat svou nemovitost 
v  jiném městě a  jakmile jim budou 
peníze převedeny, uhradí nám kupní 
cenu.

Starostka informovala radní 
o  potřebě zapsat veškeré sítě 
do  digitálních map, což bude 
náročné a  drahé, kalkulaci nechává 
starostka zpracovat.

SDH DB žádá o  zápůjčku sálu 
v  Sedlíkovicích na  dne 3.  pro-
since  za  účelem konání výroční 
schůze SDH. RM schvaluje zápůjčku 
sálu v  Sedlíkovicích za  účelem 
konání výroční schůze SDH. 
Hlasování: 5/0/0.

Z úřadu městyse

2. zasedání Zastupitelstva městyse Dolní Bukovsko konané 1. 11. 2022

Přítomni: všichni zastupitelé 
kromě omluveného Ing. Jana Němce

Projednáno:
Složení výborů
Zastupitelé byli seznámeni 

s volbou členů osadních výborů:
OV Horní Bukovsko
p ř e d s e d a – B c . M i c h a e l a 

Mašková
členové – Mgr. František Farka, 

Cyril Hubený, Renata Marhounová, 
Daniel Puchel‘, Miroslav Šoukal, Jan 
Zimmel

OV Pelejovice
předseda – Ing. Petra Kokešová
členové – Dalibor Hanzlík, 

Kateřina Jindrová
OV Radonice
předseda – Marie Kapinusová
členové – Václava Kovářová, 

Jindřich Kubát, František Bárta, Jitka 
Lišková

OV Sedlíkovice
předseda – Jaroslav Hajný
členové – Ing. Pavel Filípek, 

Václav Hlaváč, Marie Ujková, Jana 
Valešová

OV Popovice
předseda – Ondřej Šnorek
členové – Ing. Martin Tichý, 

Michal Uchytil
OV Hvozdno
předseda – Eva Chlaňová
č lenové – Hana Davidová, 

Mgr.Hana Davidová ml., Petr 
Zasadil

OV Bzí
předseda – Ivana Mocová
členové – Ing. Blanka Lomská, 

Bc. David Blažek.
ZM schvaluje předsedy a  členy 

osadních výborů dle výše uve-
deného výčtu. Hlasování: 14/0/0.

Zastupitelé jednali o  obsazení 
výborů zastupitelstva.

Dle dohody z minulého jednání 
je navrženo obsazení finančního 
výboru v poměru 4 : 1 (koalice x

opozice) a kontrolního výboru 1 : 
4 (koalice x  opozice). P. Kohout 
požaduje obsazení celého kon-
trolního výboru opozicí. Výbory 
budou obsazeny v  poměru dle 
dohody z  minulého jednání. ZM 
schvaluje složení finančního výboru: 
předseda Ing. Jan Svoboda, členové – 
Božena Janečková, Bc. Pavlína 
Kovaříková, Stanislav Klika ml., 
Mgr. Hana Šimková. Hlasování: 
12/0/2 (Stanislav Klika, Pavel 
Kohout).

ZM schvaluje složení kon-
trolního výboru – předseda Pavel 
Kohout, členové– Ing. Jan Němec, 
Pavel Makovička, František Řehoř, 
Ing., Jan Bořuta.

Hlasování: 12/0/2 (Ing. Jan 
Bořuta, Pavel Makovička).
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Dotazy k činnosti rady městyse
P. Kohout má př ipomínku 

k delegování starostky jako zástupce 
městyse do SMO Bukovská voda a je 
přesvědčen, že schválení by mělo být 
v  kompetenc i zas tupi te l s tva . 
Starostka odpověděla, že ona z titulu 
své funkce nemusí být k zastupování 
schválena zastupitelstvem, nicméně 
posouvá řešení do  bodu 8 jednání 
ZM.

Dále má P. Kohout připomínku 
ke  schválení navýšení nájmů 
z  nebytových prostor, požaduje 
podrobnější specifikaci vyčíslení 
nájmu. JUDr. Bartošová upřesnila 
znění usnesení RM ke  schválení 
navýšení nájmů z  NP. Navýšení 
bude řešeno uzavřením dodatku 
ke stávajícím platným smlouvám.

Schválení ceny vodného a  stoč-
ného pro rok 2023

Cena vodného na rok 2023 se dle 
návrhu provozovatele vodovodu 
navyšuje na 40 Kč + 10% DPH. Cena 
stočného pro rok 2023 zůstává 
v nezměněné výši, tj. 12 Kč vč. DPH.

ZM schvaluje navýšení ceny 
vodného pro rok 2023 na 40  Kč + 
10 % DPH.

Hlasování: 14/0/0.

Návrh rozpočtu na rok 2023
Zastupitelům byl zaslán materiál 

návrhu rozpočtu na  rok 2023 
a  starostka je vyzvala k  připo-
mínkám a návrhům.

Daňové příjmy byly stanoveny 
dle kalkulačky RUD, nedaňové 
příjmy vyplývají ze  smluvních 
pohledávek. V  běžných výdajích 
bylo potřeba navýšení zejména 
na  energie, PHM a  služby. Do  in-
vestičních výdajů bylo zařazeno 
financování zejména již rozpra-
covaných akcí, tj. rekonstrukce KD, 
z b u d o v á n í a t l e t i c k é h o o v á l u 
a  úprava hřiště. Nově plánované 
investiční akce většího rozsahu by 
bylo vybudování chodníků ve  Bzí 
a zhotovení ZTV Padělky II.

Ředitelka ZŠ Mgr. Šubrtová žádá 
o navýšení příspěvku na neinvestiční 
náklady ZŠ z  důvodu navýšení 
plateb za  energie. Příspěvek byl 

na rok 2023 pro ZŠ navýšen o 600 tis. 
Kč a  starostka uvedla, že pokud 
bude potřeba dofinancovat spotřebu 
energií, městys finanční prostředky 
poskytne. Dále starostka uvedla, že 
se  stále ještě řeší úsporná opatření 
pro snížení spotřeby, zateplení bílé 
budovy ZŠ, osazení fotovoltaiky 
na  ZŠ. Na  všechny akce se  bude 
městys maximálně snažit o  získání 
dotací, aby celé financování neleželo 
jen na městysi.

P. Makovička má dotaz na termín 
realizace rekonstrukce ČOV Dolní 
Bukovsko – místostarosta P. Malecha 
uvedl, že po  konzultacích s  od-
bornou firmou není stav ČOV 
v  současné době přímo havarijní, 
provoz je zajištěn, výsledky rozborů 
j sou v  normě . Nicméně bylo 
v  rozpočtu na  opravy vyčleněno 
500 tis. Kč.

Návrh rozpočtu byl zpracován 
jako schodkový s  krytím schodku 
z finančních prostředků na BÚ.

Na běžných účtech městyse je 
ke dni 21.  11.  2022 zůstatek ve výši 
11  681  237,92  Kč , účty fondů 
v y k a z u j í z ů s t a t e k v e  v ý š i 
456 141,30 Kč.

Majetkové záležitosti – prodej, 
směna obecního majetku

a ) z a s t u p i t e l é p r o j e d n a l i 
schválení zástupce městyse v  SMO 
Bukovská voda.

Z M s c h v a l u j e z á s t u p c e m 
městyse v  SMO Bukovská voda 
starostku Mgr. Ivanu Makovičkovou. 
Hlasování: 14/0/0.

b) zastupitelé projednali žádost 
o odkoupení obecního pozemku pč. 
2042/15 v  kú Radonice u  přilehlé 
nemovitosti čp. 22. Jedná se o plochu 
o  výměře 173  m2, která byla 
předchozími majiteli nemovitosti 
oplocena a  užívána jako zahrádka. 
Cena pozemku bude stanovena dle 
ceny obdobného prodeje v  kú 
Radonice v  letošním roce. Na  oce-
nění pozemku nebude požadováno 
zpracování znaleckého posudku, 
neboť se  letos ve  stejném kú 
obdobný pozemek prodával.

ZM schvaluje zveřejnění záměru 
prodeje pozemku pč . 2042/15 
o výměře 173 m2 v kú Radonice.

Hlasování: 12/0/2 (Ing. Jan 
Bořuta, Pavel Kohout).

c) žádost o  odkoupení části 
pozemku pč. 1677/12 v kú Radonice 
si podal žadatel, zastupitelé uvádějí, 
že v  místech bude muset jednou 
vzniknout komunikace a  toto je kus 
pozemku, který by mohl v  bu-
doucnu chybět, není rozumné tento 
pozemek prodávat.

ZM neschvaluje zveřejnění 
záměru prodeje části pozemku pč. 
1677/12 v kú Radonice.

Hlasování: 0/13 (JUDr. Eva 
Bartošová, Ing. Jan Bořuta, MUDr. 
Vendula Fajtlová, Stanislav Klika, Bc. 
Pavlína Kovaříková, Pavel Mako-
vička, Mgr. Ivana Makovičková, Petr 
Malecha, Bc. Jiří Matoušek, Tomáš 
Pavlásek, Ing. Jan Svoboda, Zdeněk 
Tůma, Mgr. Milena Zahradníková)/
1 (Pavel Kohout).

d) zastupitelé byli seznámeni 
se  zněním OZV č. 3/2022, kterou 
se stanovují pravidla pro pohyb

psů na  veřejném prostranství 
v  městysi Dolní Bukovsko. Usta-
novení vyhlášky se  vztahují pouze 
na  území Dolního Bukovska, nikoli 
přilehlých osad.

ZM schvaluje OZV č. 3/2022, 
kterou se  stanovují pravidla pro 
pohyb psů na veřejném prostranství 
v  městysi D. Bukovsko. Hlasování: 
14/0/0.

e ) d á l e b y l z a s t u p i t e lům 
předložen Plán k provedení inventur 
a  inventarizace majetku, závazků 
a pohledávek městyse k 31. 12. 2022.

ZM schvaluje Plán k  provedení 
inventur a  inventarizace majetku, 
závazků a  pohledávek městyse k 
31. 12. 2022. Hlasování: 14/0/0.

Diskuse, různé
a) Bc. Pavlína Kovaříková spolu 

s  MUDr. Vendulou Fajtlovou má 
dotaz na  využití defibrilátoru JSDH 
či případné financování nákupu 
přístroje pro potřeby praktické 
lékařky v Dolním Bukovsku.

Z úřadu městyse
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K  tomuto byla otevřena diskuse 
bez konkrétního závěru. Nad 
pořízením třetího defibrilátoru 
do  městyse se  starostka zamyslí. 
Pozn. jeden je na cihelně, druhý mají 
hasiči a tento by byl třetí.

P. Kohout má př ipomínku 
ke  kvalitě oprav komunikace 
Na  Padělkách poukazuje na  ne-
rovnosti v  silnici. Starostka uvedla, 
že nerovnosti tam byly rozhodně 
do rekonstrukce v roce 2020. Nyní je 
tam nesprávně zaasfaltován kousek 
vozovky s tím, že v místě se plánuje 
rekonstrukce př ivaděče vody. 
Koncem roku starostka vyko-
munikuje, kdy je rekonstrukce 
v  plánu, pokud by to mělo být 
za  dlouho, budeme trvat na  opravě 
asfaltu. Dále P. Kohout upozornil 
na plochu v ulici U Hřiště, kde měl 
za  to, že by to chtělo vyasfaltovat 
ještě jeden kousek. Starostka mu 
sdě l i la, že není chytré na  to 

upozorňovat nyní, když už zho-
tovitel i  s veškerou technikou odjel 
před více než dvěma týdny, následně 
vyzvala zastupitele, aby věci, které 
zaznamenají řešili ihned, když s  tím 
ještě něco lze dělat. Nad rámec p. 
Malecha dodal, že tato konkrétní 
plocha asfaltovat nelze, neboť se tam 
otáčí popelářské vozidlo.

P. Kohout poukázal na  nedo-
dělaný chodník v  ulici V  Hliníku 
před objektem bývalé Spořitelny.

P. Malecha odpověděl, že si tam 
sousedé nepřáli dokončit obrubník 
kvůli pohodlnějšímu parkování, 
navíc i  logicky na  pohled je 
vhodnější obrubníky neumístit. P. 
Kohout ještě dodal, že není stále 
dokončená špaleta na  budově, kde 
sídlí pošta s tím, že stačí pouze dotřít 
to štětečkem a tedy nechápe, proč to 
dosud nikdo neudělal. Starostka 
přislíbila, že jakmile počasí dovolí, 
bude to dotřeno.

Ing. Svoboda má dotaz k  do-
končení lékařského domu – smluvní 
termín dokončení byl 15.  10.  2022, 
v  těchto dnech se  dokončuje – 
za  dobu prodlení budou uplatněny 
smluvní sankce. Zhotovitel provedl 
další vícepráce na  objektu ve  výši 
383 156 Kč bez DPH, které starostka 
nepředpokládá uhradit v souvislosti 
se  zpožděným termínem. Je podána 
žádost o  kolaudaci objektu. P. 
Janečková má dotaz k  situaci 
s  obchvatem Dolního Bukovska – 
starostka uvedla, že je potřeba akci 
řešit projekčně a  zanést změnu 
do  územního plánu, na  čemž 
se  pracuje. P. Pour má připomínku 
k  osazení nové lampy VO v  ul. J. 
Koláře, která není pevně ukotvena 
a  je vratká a  dále k  nedostatečně 
dokončeným terénním úpravám 
po rekonstrukci v ul. J. Koláře.

Z úřadu městyse

POZVÁNKA
Tělovýchovná jednota Dolní Bukovsko z.s. zve srdečně své členy na 

VÝROČNÍ VALNOU HROMADU, 
která se bude konat v sobotu 11. 2. 2023 od 18. hodin v hospodě na hřišti.
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Každý rok za  dětmi do  mateřské školy zavítá 
Mikuláš s andělem a roztomilým čertíkem.
I  letos v  úterý 6.  prosince se  děti dočkaly. Čekání 
na  tuto chvíli si děti krátily čertovskými tanci, 
soutěžemi, zpíváním pekelných písní. V nebeské říši 
si vyzkoušely vyfouknout „andělské bublinky“. 
Netrvalo dlouho a  školkou se  ozývalo cinkání 
zvonečku, ale i  chrastění řetězu. V  každé třídě děti 
zazpívaly píseň nebo přednesly báseň. I přesto bylo 
několik hříšníků, s  kterými si čertík promluvil, 
společně si zahráli „pekelnou hru“ a museli slíbit, že 
se  polepší. Vše dopadlo dobře, čertík si nikoho 
neodnesl a  Mikuláš s  andělem děti obdaroval 
adventními kalendáři. Teď už se  s  dětmi společně 
těšíme na Ježíška.

Třída Berušek

Mikulášská nadílka ve školce

Ze školky
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Ze školky

Výlet do planetária

Třída Kočiček na návštěvě planetária

Berušky na podzimní stezce za ježkemKrtečci hrají pohádku

Ve čtvrtek 24.  listopadu navštívily děti z předškolní 
třídy českobudějovické planetárium. Při vstupu 
do  planetária děti obdivovaly kopuli, která tvoří 
projekční plochu a  napodobuje nebe. Jen co jsme 
se  pohodlně usadili, zhlédli jsem pohádku ,,Jak 
Rákosníček předjížděl velký vůz“.

Součástí zajímavého programu bylo i  povídání 
o Slunci, Měsíci a jejich putování po obloze. Naučili jsme 
se orientovat na noční obloze a najít nejznámější hvězdy, 

souhvězdí a  planety. Díky této projekci jsme měli 
možnost prolétnout se  vesmírem jako kosmonauti a  s 
úžasem si ho prohlédnout. Celým programem nás 
provázela milá paní, která dokázala dětem vše vysvětlit 
a  zodpovědět jejich otázky. A  že jich nebylo málo. 
Všichni jsme odcházeli plni zážitků, dojmů a  nových 
poznání.

Učitelky ze třídy Kočiček
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Přírodovědný klokan

Ze školy

Mladý chemik
Ve čtvrtek 12. 10. 2022 se žáci 8. a 9.  třídy zúčastnili 

soutěže Přírodovědný klokan. Soutěžili v  kategorii 
Kadet, která je určena právě pro žáky 8.  a 9.  tříd ZŠ 
a  odpovídajících ročníků víceletých gymnázií. Tato 
soutěž prověřuje všeobecné znalosti, dále pak znalosti 
z oblasti matematiky, fyziky, chemie, biologie, zeměpisu. 
Žáci se museli obejít bez kalkulaček, tabulek, výpočetní 
techniky. Celkem měli 24 otázek a  vždy jen jednu 
správnou odpověď. Otázky byly rozděleny do 3 okruhů 
po 3, 4 a 5 bodech. Za každou správnou odpověď získali 
příslušný počet bodů, za  špatně zodpovězenou ztratili 
jeden bod a za nevyplněnou odpověď si nepřipsali žádný 
bod.

Nejlepš ími třemi řeš iteli byli žáci Anežka 
KARBANOVÁ (9. tř.), Nela DAŇKOVÁ (8. tř.), Karolína 
PINCOVÁ (9. tř.).

Všem zúčastněným děkuji.
Milena Zahradníková

V  úterý 22.  11.  2022  se  v 9.  třídě, v  hodině chemie 
konala soutěž Mladý chemik. Tato soutěž je od  tvůrců 
velmi pěkně zpracovaná. Najdou se  zde úlohy typu 
křížovky, rébusy chemických prvků, chemické operace, 
molekulová hmotnost, chemické výpočty atd… Žáci měli 
k  dispozici pouze kalkulačku a  psací potřeby. Test 
prověřil znalosti z  chemie 8.  ročníku (Obecná 
a  anorganická chemie – chemické prvky, názvosloví, 
výpočty složení roztoku a  látkové koncentrace) 
a  na  závěr žáci hledali jméno významného českého 
vědce.

Konečné pořadí bylo následující : Karolína 
VOMÁČKOVÁ (46 bodů), Anežka KARBANOVÁ a  
Kryštof KUBAL (44 bodů).

Všem zúčastněným velmi děkuji.
Milena Zahradníková
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Dny se  zkrátily, listí ze  stromů opadalo a my jsme 
se  zachumlali do  šál a  čepic. To vše je neklamným 
znamením, že adventní čas je za dveřmi.

Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu spojené 
s  charitativním prodejem pro Stonožku se nesl v pátek 
25.  listopadu v duchu těchto slov z písničky od Marka 
Ztraceného, kterou jsme si v  podání dětí mezi dalšími 
také poslechli. Dobré skutky se  konaly celý podvečer. 
Zásluhu na  tom měli všichni ti, co vyráběli, napekli, ale 
i ti, co přišli a nakupovali.

Výrobky, cukroví, punč i čaj byly připravené a prodej 
mohl být zahájen už v 16 hodin, aby si příchozí mohli 
vše prohlédnout a vybrat si ještě za  světla. Návštěvníci 
postupně přicházeli a  máme radost, že o  nabízené 
produkty byl velký zájem.

Výsledkem celého snažení byl neuvěřitelný výtěžek 
téměř 43 tisíc korun! Tentokrát peníze poputují výhradně 

českým dětem do  FN v  Plzni, se  kterou Stonožka už 
několik let úspěšně spolupracuje. Podpoříme i  nadále 
děti, které se  léčí na  Crohnovu chorobu, což je velmi 
nepříjemné onemocnění. A  také dětské psychiatrické 
oddělení, které má po  covidové době mnoho pacientů, 
kteří potřebují pomoc.

Prostor u  kostela se  celý postupně zaplnil a  to už 
se  blížila 17.  hodina. Na  schodech ke  kostelu 
se  shromáždily děti ze  školního pěveckého sboru, aby 
všechny přítomné potěšily písničkami s  adventní 
náladou. Během představení se rozsvítil vánoční strom.

Celý podvečer se  hezky vydařil a  jako vždy 
děkujeme všem, kteří se  na něm jakýmkoli způsobem 
podíleli.

Tak zase za rok…
Helena Kovaříková

„Rok zase utek a hlavní téma je opět dobrej skutek…“

Ze školy
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Jako každý rok jsme se sešli při výrobě 
vánočních věnců a  j iných dekorací 
spojených s  Vánocemi. Nechyběl svěrák 
a  něco dobrého k  zakousnutí. Společné 
tvoření, setkání se  sousedy se  nám velmi 
l íbilo a  už se  těš íme na  společné 
Velikonoční tvoření.

David Blažek

Šipkovaná ve Bzí

Ze života v městysi

Dne 28.  října 2022  se ve Bzí uskutečnila akce šipkovaná 
pro děti. Organizátoři vytvořili pro děti dvě trasy podle 
věku. Obě skupinky dostali kartičky, na které zapisovali 
správně odpovědi nebo dostali razítko za splnění úkolů. 
Otázky a  úkoly se  týkaly převážně přírody a  zvířátek. 
Velké děti šly po zelené trase a malé po oranžové. V okolí 
červeného fáborku hledaly děti v okolí lísteček s úkolem.
Posledním úkolem byl závod do cílové zatáčky.
Po splnění všech úkolů dostaly děti odměnu v  podobě 
balíčku (ovoce, modelína, sladkosti) a  medaile. 
Vyvrcholením akce bylo opékání buřtů.
Akce se  velmi povedla a  dětem se  líbila, a  proto jsme 
se  rozhodli, že na  jaře opět uspořádáme nějakou další 
akci pro děti.

David Blažek

Druhý víkend v  srpnu se  uskutečnil v  Dolním 
Bukovsku 16. ročník tenisového turnaje smíšených dvojic 
Hetero Open. Celkem se  sešlo 8 párů, které se  utkaly 
o  trofej kanár. Pro nejrychlejší hru jsme vytvořili 
2  skupiny po 4 párech, kde hry byly velice vyrovnané 
a týmy předvedly skvělé výkony. Kanára si mohl odvézt 
bohužel jen jeden pár. Po napínavých hrách se vítězstvím 
mohl pochlubit pouze tým Petra Slepičková – Karel 
Kučera. Všem chceme poděkovat za  účast a  super 
atmosféru v  průběhu celého turnaje. Též doufáme, že 
se i příští rok sejdeme ve stejně hojném počtu.

Šárka Matoušková

Předvánoční tvoření ve Bzí

Letní tenisová vzpomínka



 12

Ze života v městysi

V sobotu 3. prosince jsme přichystali oblíbenou akci 
s  názvem Mikulášská jízda. Letos konečně bez 
jakýchkoliv omezení. Po obědě se prostor před kostelem 
začal měnit v  prostředí vhodné pro Mikuláše, anděly 
a čerty. Své místo zde našel i stánek s teplým svařákem, 
který jistě zahřál všechny dospělé, ale také stánek 
s občerstvením. V podvečer začaly přicházet první děti 
s  rodiči až postupně zaplnily celé náměstí. Lehce po 
17.  hodině to vypuklo – hořící louče už z  dálky 
napovídaly, že se  blíží pekelná družina, která zamířila 
mezi děti a posléze do pekla. Za zvuku kostelních zvonů 
přivezli koně na  voze mezi děti i  Mikuláše, kterého 
doprovázeli andělé. Ten usedl na  trůn, přizval si 
na pomoc anděla a  čerta a  společně poslouchali krásné 

básničky, které se pro ně děti naučily. Za odměnu dostaly 
od  anděla vánočního skřítka, který jistě zdobí jejich 
domovy. Ostatní andělé se  přesunuli do  tvořivých 
dílniček a  spolu s  dětmi společnými silami vytvářeli 
krásné výrobky, které si děti následně odnesly domu. 
V  pekle se  čerti snažili uloupit nejednu hříšnou duši, 
vyhrát v kartách, kostkách, ale bohužel odcházeli domu 
s  nepořízenou. Po  odchodu posledních dětí zmizelo 
peklo, čerti, andělé i  Mikuláš se  slibem, že příští rok 
za  našimi dětmi opět dorazí. Věříme, že se  vám akce 
líbila a příští rok se na vás budeme opět těšit.

Závěrem je mou milou povinností poděkovat všem, 
kteří jste nám pomohli akci připravit a zrealizovat.

Hana Pourová

Keramika z Radonic

Mikulášská jízda v plné parádě

Uběhl rok a znovu na keramice naše ženy uplatnily pod vedením Romči 
svou zručnost, píli a cit pro detail. Z výsledků své práce měly všechny ženy 
radost. O jejich šikovnosti se můžete přesvědčit na přiložené fotce.

V lednu roku 2023 jsme naplánovali tyto akce – hned 1. ledna půjdeme 
na  společnou procházku do okolní přírody a  v únoru si vyjedeme 
do Třeboně, kde po prohlídce zámku si dopřejeme odpočinek ve wellness 
centru lázeňského komplexu Aurora. Na  tyto akce jste všichni srdečně 
zváni.

Za osadní výbor Marie Kapinusová
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Letošní rok byl na události pro jednotku hasičů velmi 
rozmanitý, v  některých dnech i  dost náročný. Stává 
se  docela daným pravidlem, že se  každoročně přes naše 
a  nejbližší okolí přežene silný vítr doprovázený silným 
deštěm. Vyvrací a láme stromy, zaplavuje pozemky a sklepy, 
i v letošním roce tomu nebylo jinak.

Počátkem léta jsme hojně využili čerpadel a motorových 
pil. Jednotka v průběhu roku vyjela k osmi požárům, které 
byly všechny mimo katastr Bukovska.

Největší událostí roku 2022, snad i na další desítky let, 
byl požár ve Hřensku, zúčastnili se  ho čtyři členové naší 
jednotky. Jednotka Dolního Bukovska se svojí cisternou byla 
součásti odřadu HZS Jihočeského kraje, který se  podílel 
na likvidaci požáru v Českém Švýcarsku.

Zbytek výjezdů, jež nás taky dost zaměstnal, čítá 
odstraňování obtížného hmyzu, čištění kanalizací a požární 
nádrže (koupaliště), zalévání stromků, spolupráce ze ZZS, 
převoz uprchlíků a zabezpečení akcí pořádaných městysem.

Součet všech událostí k  začátku prosince je 38. Náplní 
celého roku je neustálé udržování naší techniky, které 
se věnuje mnoho hodin.

Dále se  členové jednotky v průběhu roku zúčastňovali 
různých školení a výcviků s  technikou. I když byl začátek 
roku ještě poznamenaný pandemií a  školení probíhalo 
v omezené míře.

Tímto bych chtěl poděkovat vedení našeho zřizovatele 
za  velmi kladný přístup, hlavně za  finanční podporu 
a věřím, že naše spolupráce bude pokračovat jako doposud 
do dalších let.

Především bych rád poděkoval všem členům zásahové jednotky a  hlavně jejich rodinám za  jejich velkou 
obětavost a ochotu, kterou věnují dobrému chodu naší jednotky. Přeji všem krásné Vánoce a hodně štěstí v novém 
roce 2023.

Velitel zásahové jednotky Klika St. ml.

Valné hromady opět probíhají

Ze spolků

Ohlédnutí za rokem 2022

Po tříleté odmlce jsme se  letos opět začali potkávat 
na  valných hromadách. Postupně jsme navštívili 
kamarády v  Bečicích, Žimuticích, Soběticích, Horním 
Bukovsku, Týně nad Vltavou, Ševětíně a Radonicích.

Naše valná hromada byla netradičně v  Kulturním 
domě v  Sedlíkovicích, protože jak většina z  vás ví, ten 
v Dolním Bukovsku je v  současné době v  rekonstrukci. 
Přivítali jsme několik vzácných hostů. Za  městys nás 
navštívil místostarosta pan Petr Malecha, který 
zastupoval i TJ Dolní Bukovsko, za HZS JČK mjr. Monika 
Boubalová, za  výkonný výbor OSH České Budějovice 
Pavel Hronek a za AGRO družstvo Dolní Bukovsko Ing. 
Pavel Filípek. Navštívili nás zástupci sborů Albrechtice 
nad Vltavou, Dynín, Drahotěšice, Hartmanice, Horní 
Bukovsko, Hrdějovice, Neplachov, Sedlíkovice, Ševětín, 
Týn nad Vltavou, Veselí nad Lužnicí a Žimutice. Našich 

členů se  dostavilo pouze 32, což je žalostně málo. 
Veškerou naši činnost ve  svých zprávách postupně 
zhodnotili velitel sboru Tomáš Pavlásek, velitel zásahové 
jednotky Stanislav Klika mladší, vedoucí mládeže Hanka 
Nejedlá, jejíž zprávu přednesl Jan Míchal, pokladní 
sboru Ivana Míchalová a  za  revizní komisi Radka 
Bořutová. Poté následovalo vyznamenání našich členů. 
Všechny přítomné ženy v sále dostaly malý dárek.

Na závěr bych chtěl jménem výboru Sboru 
dobrovolných hasičů Dolního Bukovska i  všech jeho 
členů popřát všem našim spoluobčanům příjemné 
a klidné prožití svátků vánočních, mnoho štěstí a hlavně 
zdraví v následujícím roce.
Za SDH Dolní Bukovsko Tomáš Pavlásek, velitel sboru.
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Pověst o  bukovském kozlu není nikde písemně 
doložena, má pouze svojí ústní předlohu. A právě díky 
tomu se  zřejmě dočkala tolika různých podob. 
Nejucelenější předobraz zaznamenal ve svém díle Český 
jih a Šumava v písni (sv. 9) z roku 1932 sběratel lidových 
písní Karel Weis a  jeho záznam doplňuje svými 
poznámkami Jan Kolář ve  své Kronice městečka 
Bukovska. A  co se  o  bukovském kozlu a  pojmenování 
Bukovska Kozárovem v kronice píše?

Kozáci-Kozárov
Dolnímu Bukovsku se  dostalo od  sousedních osad 

pojmenování Kozárov, ale výslovně uvádím, že to nikdy 
nebylo Kozákov, jak bychom očekávali. Obyvatelům 
se říkalo Kozáci. Nikde není vysvětleno, proč to bukovští 
obyvatelé pokládali za  hanlivou přezdívku a  největší 
pohanu. Ještě počátkem 20.  století přiváděla až 
k nepříčetnosti a byla pro toto pohanění prolita i  lidská 
krev a mnohá tělesná zranění oběma stranám.

Zachovala se mnohá vyprávění starších pamětníků 
o  těchto bitkách, které byly nejen mezi kluky školáky, 
kteří spolužáky pro tuto nadávku proháněli až daleko 
za  městečko, ale i  dospělá chasa u  muzik dovedla 
se pozdvihnout k  bojovému nástupu. Ba i  starší usedlí 
sousedé neradi slyšeli tuto přezdívku. Nejvíce Bukovské 
zlobívali Veselští, když projížděli Bukovskem do  Týna, 
kam vozívali zelí. Nejednou si mladá chasa počkala a při 
návratu je zle vyprovodila až daleko za městečko.

Karel Weis ve  svém článku Ty bukovský páni 
s kozlem tancovali v Českém slově z roku 1931 uvádí, že 
jednou mistrně spráskali několik plavců z hamru, kteří 
se pokusili pozlobit Kozáky touto přezdívkou.

Ještě jiné příhody bychom mohli vyprávět, ale nás 
více zajímá, jak přišlo Bukovsko k  této hanlivé 
přezdívce? Panuje o  tom několik dohadů a  výkladů, 
které si postupně uvedeme.

Nejprve se  blíže podíváme na  píseň Ty bukovský 
páni s kozlem tancovali, jejíž děj spadá do období 1599 
až 1602. A co o ní Karel Weis napsal?

Léta Páně 1599, anebo ve  třech následujících letech, 
zběhla se  v  městečku Dolním Bukovsku nějaká 
zatrachtile poťouchlá příhoda. Škoda věčná, že se  nám 
o  ní nezachovalo nižádných bližších zpráv. V  žádném 
archivu, ani v  žádných registrech, ať obecních či 
cechovních nebo jakýchkoliv jiných, není o tom zapsáno 
ani slůvka, a  nebýt toho, že se  mi úsilím, trvajícím 
nepřetržitě bezmála půl roku, podařilo vydupat ze země 
aspoň trosky písně, která tuto příhodu před věky 
humorně opěvala, nikdo víc by se  už nedověděl, proč 
se Bukovsku až téměř do naší doby přezdívalo Kozákov, 

a  proč na  jeho počestné obyvatele „Kozáky“ lidé 
nešlechetní a nezbední pokřikovali a posměšně mečeli.

To Bůhví, co tehdy ty bukovské radní pány napadlo- 
najednou si umínili, že si musí zlepšit svůj městský znak. 
Nápad ten je tím podivnější, že už tehdy měli za  znak 
erb pánů z  Rožmberka, červenou pětilistou růži 
se  zlatým jádrem na  stříbrném štítu. Snad jim vlezlo 
do hlavy, že i páni z Rožmberka si před tím (1556) svůj 
erb „polepšili“, přibravše k  němu jako štítonoše dva 
statné, ursinovské medvědy. A  bukovští radní páni, 
zřejmě popichováni, poslali panu Petru Vokovi 
z Rožmberka na Krumlov supliku, z níž povstaly potom 
věci, které se na Bukovských a  jejich potomcích po celé 
věky šeredně a docela hloupě mstily.

Nemůže být žádné pochyby, že všechno to nadrobil 
Bukovským obmyslně vlastní jejich spoluobčan Bradáč, 
šibal otrlý a  světem prošlý, jenž prý vykonal cestu až 
do  východních zemí s  panem Krištofem Harantem 
z  Polž ic , zahynuvš ím pozdě j i rukou katovou 
na pražském staroměstském rynku.

Bradáč bydlil „na hradě“, to jest v oné části městečka 
Bukovska, kde kdysi stávala tvrz, zbudovaná koncem 
14. století panem Petrem z Rožmberka, jenž tu občas také 
sídlil. A  tento Bradáč, filuta neposedný, nakukal zřejmě 
pánům radním, jak by si k  novému erbu dopomohli, 
nabídl se jim, že sám žádost o změnu znaku panu vladaři 
donese, dal si vyplatit slušný závdavek, posilnil se  na 
cestu v  horním a  snad i  dolním šenku a  vykročil 
ke Krumlovu. Tam se zase náležitě posilnil na mázhauze 
a pak teprve šel k panu Petru Vokovi, aby mu supliku 
odevzdal. Ale se  svými bukovskými spoluobčany, 
za  jejichž peníze dobře pil a  jedl, smýšlel nepočestně. 
Spunktoval se  s  šaškem pana vladaře a  z toho spolku 
se  vylíhla potom aprílová taškařice. Vladař dal poslat 
do  Bukovska bílého kozla, kterým si měli Bukovští 
vylepšit znak a  připravit se  na příjezd vladaře. Kozel 
se  však v posadě, kde byl umístěn, umlátil. Radní byli 
zděšeni, báli se hněvu vladaře a tu se opět zapojuje svou 
pomocí Bradáč, který mrtvé zvíře vycpe slámou a  radí, 
až přijede vladař, aby začli s kozlem tancovat a on že pak 
přiskočí a  kozlem praští. Když s  kozlem praštil, lezla 
z  něj sláma. Radní prosili o  slitování. Vladaře příhoda 
pobavila, Bukovské ještě odměnil, ale v  okolí se  jim 
všude smáli.

Žel, že slova písně nám celý příběh dostatečně 
nevysvětlují, neboť těch čtyryatřicet slok, které jsem 
urval naprostému zapomenutí, jsou jen zbytky 
starobylého skládání, které původně bylo jistě mnohem 
delší.

Jan Kolář však toto tvrzení nepokládá za věrohodné, 
poněvadž po  třicetileté válce bylo Bukovsko pusté 

Kratochvilné čtení o bukovském kozlu

Ze starých kronik
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a  teprve po  roce 1648  bylo pomalu osazeno novými 
osadníky, kteří neměli žádný vztah k  minulým 
událostem, neznali žádnou místní tradici, poněvadž 
přišli z Vltavotýnska a Bechyňska. Že pojmenování toto 
není tak starého data patrno z  toho, že v roce 1749  tuto 
nadávku ještě neznali, poněvadž řemeslníci z bezského 
panství, když se podnapilí vraceli o Božím těle z výroční 
schůzky, velmi prý se  na bukovské mistry zlobili 
a nadávali, přičemž celé městečko tupili a spílajíce dráčů, 
kabátníků a  jinak, ale nikde ani jednou se  neobjevilo 
Kozák, což by bylo nejvíce působilo.

Všeobecně se  uvádí, že v  Bukovsku bylo mnoho 
chalupníků, kteří chovali mnoho koz. A  proto prý 
se  všem lidem z  Bukovska říkalo Kozáci. Tvrzení toto 
není dost průkazné, poněvadž neodpovídá skutečnosti. 
V urbáři z  roku 1696  se uvádí, že v Bukovsku bylo 36 
usedlých, to jest sedláků, 6 pustých usedlostí a  jen 
5  chalupníků. Nelze tedy tvrdit, že by v  Bukovsku 
chovali více koz než v  okolních osadách, a  proto 
nemůžeme potvrdit, že by z  tohoto důvodu se  říkalo 
Kozárov – Kozáci.

Podle domněnky bývalého faráře Jana Žahourka, 
který v  Bukovsku působil 10 roků, prý podle pověsti 
Bukovští odváděli na  tvrz a  později do  Třeboně určitý 
počet koz, které se  shromažďovaly na  „kozím plácku“. 
Také s  tímto tvrzením nemůžeme souhlasit, poněvadž 
„kozí plácek“ se  všeobecně říkává každému malému 
prostoru a  toto označení je i  v jiných místech obvyklé, 
například v  Třeboni. Dále není prokázáno, že by 
bukovští měli povinnost odváděti kozy do Třeboně, ale 
právě naopak máme prokázáno, že v 1.  polovici 
18.  století bývalo obyčejem, že vrchnost panství 
třeboňského přidělovala každoročně řeznickým cechům 
na  panství ovce ze  svých ovčínů, které museli řezníci 
převzít k  vysekání a  zaplatit. Mezi mistry bukovského 
cechu bylo z toho v roce 1722 značné mrzení, poněvadž 
někteří vesničtí řezníci tyto ovce nechtěli převzít a  jeden 
odkazoval na  druhého. Rovněž v  uvedeném již urbáři 
není ani zmínky o  nějaké povinnosti odvádět kozy 
do  Třeboně, ač jsou tam uvedené všechny povinnosti 
poddaných. Mělo tedy panství nadbytek skopového 
masa a nepotřebovalo vybírat kozy od poddaných.

Dále uvádí farář Žahourek, že v bukovském archivu 
našel makulář, v  němž před 160  lety tehdejší farář 
odpovídá na  otázky kladené mu písemně profesorem 
Johannem Sommerem, autorem Topografie království 
českého (1833-1849). V konceptu prý je napsáno: „Jméno 
Bukovsko tu není známo, jinak se nemluví a  jinak se na 
obec nikdo nedoptá než, když řekne Kozákov nebo 
Kozárov. Obyvatelstvu se  říká Kozáci a Kozačky“. Toto 
tvrzení musíme zamítnout v plném rozsahu, poněvadž 
i po  této domnělé informaci v Sommerově Topografii je 
uvedeno Bukovsko s 85 domy a  nikoliv Kozárov. 

Pravděpodobně tehdejší lokalista Gunterus Leopoldský 
byl nepřátelsky založený proti obyvatelstvu a jen ze zášti 
podal tuto nepravdivou informaci, kterou profesor 
Sommer nevzal na  vědomí a  udal Bukovsko, nikoliv 
Kozárov.

V Popovické ulici, kde nyní je číslo 20, stávaly prý 
3  chalupy osamocené od  městečka takzvané jednoty, 
kterým se  říkalo (nadávalo) Kozárov a  nadávka tato 
se přenesla na celé městečko.

Pro toto tvrzení nemáme žádného dokladu, jen ústní 
tradici, ale skutečnost nám dokazuje, že všechny tyto 
chalupy byly postaveny až po  roce 1848, poněvadž 
Palacký v Popise království českého uvádí Bukovsko se 
145 domovními čísly a  číslo 20  bylo dáno mnohem 
později za zaniklé číslo v prostoru vedle nynějšího čísla 
18 a 21 uvnitř městečka.

Podobné tvrzení uvádí farář Žahourek, který je toho 
názoru, že Kozákov byla stará vesnice, vedle níž bylo 
založeno městečko Bukovsko a  Kozákov pak splynul 
s  Bukovskem, kterému se  dostalo i  podle ně j 
pojmenování. Ještě dnes je prý na  pozemcích na  jižní 
straně Bukovska zřejmý půdorys staré vesnice. 
Uprostřed je prý znatelný čtverec, na němž snad stával 
kdysi starý kostel svatého Mikuláše. Pro toto tvrzení 
nemáme žádného dokladu a je škoda, že nevíme, odkud 
farář Žahourek čerpal své informace, když nevíme nic 
o  kostele svatého Mikuláše, který neuvádí ani Trajer 
ve  svém německy psaném Popisu diecéze budějovické 
a ani jiný pramen. Zjistili jsme, že ve sporu s bošileckým 
farářem o  pozemku bukovské fary jeden písař snad 
omylem napsal, že bukovský kostel je zasvěcen sv. 
Mikuláši. Spis je psán začátkem 19.  století, takže 
nemůžeme tvrdit, že to bylo v dávných dobách. To bude 
asi jediný pramen pro tvrzení, že v Bukovsku byl ještě 
jeden kostel. Rovněž půdorys staré vesnice na  jižní 
straně bychom těžko určovali. Snad v  Hliníku či při 
silnici na  Pelejovice. Také mezi zaniklými osadami 
v  okolí Bukovska není nikde uveden Kozárov nebo 
Kozákov. Musíme tedy i  toto tvrzení v  plném rozsahu 
zamítnout.

Zajímavé je ústní podání, v  němž je rozšířena 
domněnka, že Bukovští pilně navštěvovali Husova 
kázání na  Kozím hrádku. Chodili prý ve  velkých 
zástupech přes Veselí a  Soběslav a když se někdo ptal, 
kam jdou, odpovídali prý na  kázání na Kozí. Od  toho 
dostalo se  jim pojmenování Kozáci. Tato verze byla 
zřejmě přiživena zmínkou, že za  husitských dob byli 
Bukovští pod obojí a ještě při soupisu kostelního majetku 
v roce 1723 se uvádí kalich cínový pro všeobecné užívání 
a tehdejší farář k tomu připsal, neboť Kozáci byli husiti. 
Bohužel nemůžeme přiznat, že Bukovští by vynikali 
nějakou mimořádnou horlivostí k  Husovu učení proti 
okolním osadám jižních Čech.

Ze starých kronik
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Bývá také tvrzeno, že za napoleonských válek se zde 
oženilo mnoho ruských vojáků, kteří zde zůstali 
a  poněvadž to byli kozáci, dostali jejich pojmenování 
všichni osadníci a  celé městečko. Doba napoleonských 
válek není tak vzdálená, abychom si nemohli ověřit 
nepravdivost této domněnky v historické literatuře, kde 
se  dočteme, že vojenské velitelství ruské přísně bdělo 
nad tím, aby vojáci nezůstávali při pochodech 
a noclehování v našich vesnicích a neusazovali se zde.

V dřívějších dobách, kdy se  ještě nosíval lidový kroj, 
vázali si prý ženy na  hlavě šátek ve 2 cípy, které 
se podobaly kozlím rohům a muži nosili dlouhé kabáty, 
vzadu sestřihnuté ve  špičky podobné rovněž kozlím 
rohům. Takto bývával kroj kozácký severně od Soběslavi 
k  Táboru, kde je také skutečný kozácký kraj, ale 
v  Bukovsku se  nosívaly kroje blaťácké, při nichž sice 
muži nosili podobné kabáty, tzv. stojedenáctky, ale ženy 
pleny, které podobné označení neměly.

Jiný důvod přezdívky se  přikládá i  tomu, že měli 
kozlíka namalovaného v kostele, jak o  tom svědčí nález 
krásných fresek učiněný v  roce 1933, kde slepá 
spravedlnost na obraze Umučení páně z 15.  století drží 
pod levou paží kozla.

Další domněnku považuji za  nejvěrohodnější 
a  mohla by odpovídat skutečnosti. Od  toho bychom 
mohli odvozovat pojmenování Kozáci-Kozárov. Jak jsme 

se  již zmínili, Bukovští chodili na  předchozí písemné 
požádání správce bezského zámku každý rok v  čase 
hlavních obilných žní vypomáhat na 2 až 3 dny, vždy po 
10 sousedech s purkmistrem v čele ke dvoru ve Bzí. Dělo 
se  tak proto, že panství bezské v  čase neúrody 
bukovským občanům vypomohlo obilím na zasetí i pro 
potřebu, aby neměli hlad. Bukovští obilí nejen oplatili, 
ale za  ochotu ukázali i  svůj vděk. Vždy tak činili 
s  výslovnou podmínkou, že se  tak děje dobrovolně. 
Za  tuto výpomoc každý soused, který se  dostavil 
do  práce, dostal denně oběd s  půllibrou skopového 
masa, 2  libry (1  kg) chleba a  spotřebu piva. Purkmistr 
kromě oběda dostal 4  libry chleba a 2 pinty piva. Je 
přirozené, že toto pohoštění záviděli bukovským 
robotníci ze  sousedních vsí, kteří museli robotovat 
za horších podmínek, jak patrno ze stížnosti čtvrtláníků 
ze Hvozdna a  Popovic, kteří žádají o  zmírnění roboty 
a  uvádějí, že od  roku 1741 nedostávají chleba, když 
pracují jen 3 dny v  týdnu. Písemnou stížnost poslali 
přímo do  Třeboně Josefu ze  Schwarzenberga, který 
pověřil správce bezského panství k vyšetření a prověření 
stížnosti.

Za tohoto stavu je přirozené, že robotníci, kteří 
se  hrdlili s  vrchností o  suchý chléb, záviděli těm, kteří 
byli pohoštěni skopovým masem a  pivem, pokřikovali 
na  Bukovské: „Nedali vám skopové, ale staré kozy, 
nažrali jste se  koziny – Kozáci!“, což jim mělo být 
potupou, že jedli méně cenné maso. Bukovští ve  své 
zaslepenosti to brali skutečně vážně za pohanu a potupu.

V současné době je zřejmě nejznámější a také nejvíce 
modifikovaná verze o  tom, kterak Bukovští nechali 
zarůst střechu kostela plevelem a přemýšleli, jak porost 
co nejjednodušeji odstranit.

Jeden z místních přišel s nápadem, že by bylo možné 
dát na  střechu kozla, který rostliny sežere. Jenže jak 
dostat kozla na  střechu? Kozla zkusili táhnou 
po  schodech do  kostelní věže, ale jakmile jej dotlačili 
na první dva schody, tak jim utekl pryč. Když peripetie 
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s  kozlem viděl jeden krajánek, poradil jim, aby kozla 
vytáhli na  střechu lanem. Za  obojek přivázali lano, 
přehodili přes kladku zvonu ve věži a začali tahat. Když 
už kozel byl v dobré polovině, začal vyplazovat jazyk. 
Všichni propukli v  radostný jásot se  slovy: „Hleďte, jak 
se  na to zelený teší, jak vyplazuje jazyk“. Když však 
kozla vytáhli na věž, byl udušený.

Na bukovské kostelní věži nemohla tráva nikdy růst, 
proto ani tato příhoda nemůže být pravdivá.

Potud vysvětlení Jana Koláře. Dovolím si jeho 
zápisky doplnit o  zjištění, jak jsme mohli přijít k  dnes 
nejrozšířenější verzi pověsti o  kozlu, kterého táhli 
na střechu kostela.

Pramení z  velmi staré tradice popsané v  knize 
Obyčeje a slavnosti v české lidové kultuře od etnografky 
Evy Večerkové.

Nejvýraznějším jevem lidové obyčejové tradice 
svatojakubského svátku, jenž však se  světcem Jakubem 
starším zjevně souvislost nemá, je obřadní usmrcování 
kozla, a  to zvláštním způsobem, shazováním z kostelní 
věže, ze střechy, z okna hospod a stodol, ze skal, z mostu, 
i ze zvonice.

O  tradici shazování kozla se  můžeme dočíst 
ve  zprávě z  roku 1636. V  tomto roce poslala šafářka 
vrchnostenského dvora Dorota Jínová lék své paní 
Zuzaně Černínové se sdělením: "Nechala jsem toho kozla 

shoditi, aby se v něm čistá krev srazila na svatého Jakuba 
do  slunce vejchodu. A  tu krev jsem usušila a  luj 
přepustila a nyní to Vaší milosti posílám."

Ještě v 19.  století nacházelo shazování kozla své 
pořadatele a obhájce, a  to pro údajně účinný lék z krve 
odebrané v okamžiku smrtelného pádu a stresu zvířete. 
Odehrávalo se  to však daleko více jako slavnost. 
Slavnostně oděná chasa vyprovázela kozla ozdobeného 
věnečkem s  kvítím, hospodáře a  hospodyni naříkající 
nad očekávanou smrtí zvířete až k  místu obětování 
zvířete. Zde pronesl justiciář žalobu na kozla, kde vylíčil 
všechny nepravosti a  škody, které svou žravostí 
obyvatelům vsi způsobil. Pak vystoupil herec-notář 
a přednesl kšaft, v němž kozel odkazuje části svého těla 
zástupcům různých řemesel, hochům i  starým ženám 
a všem přítomným.

Kozla shozeného na zem řezníci zabili, krev babičky 
pochytali do hrníčků, aby jí nasušili. Kozlí maso upekli 
a  předložili návštěvníkům hospody. Za  utržené peníze 
se zaplatila muzika.

Podobně obyčej probíhal na  mnoha místech 
v  Čechách. Někde krutost obyčeje mírnili usmrcením 
zvířete před jeho shozením. Obyčej zanikl nařízením 
úřadů a vlivem osvěty.

A protože šlo o obyčej v 17. a 18. století praktikovaný 
na různých místech v Čechách i na Moravě, určitě by 
nebyl záminkou, aby se kvůli tomu obyvatelům 
Bukovska dostalo hanlivého pojmenování.

Markéta Farková

Ze starých kronik
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Situace na trhu s energiemi, ať už se jedná o elektřinu 
či plyn, je v posledních měsících velice napjatá a nejistá. 
Spousta z nás se obává dalšího vývoje a z něj plynoucích 
důsledků a na klidu nám nepřidává ani to, že je někdy 
velice obtížné zorientovat se  ve spletenci vládních 
opatření, o kterých se dozvídáme z médií. Informací je 
hodně, bohužel se stává i to, že brzy pozbývají platnosti 
a pro běžného občana je náročné si vše v hlavě srovnat 
a utřídit. Z  tohoto důvodu vám přinášíme tento článek, 
aby si všichni konečně mohli udělat jasno v základních 
otázkách a  aby bylo možné rozptýlit alespoň některé 
z obav, které tíží mnohé z nás.

Jako první věc je třeba si uvědomit, že teď 
na  podzim, případně ke  konci roku, mnoha lidem 
doběhnou stávající smlouvy na  dodávky elektrické 
energie (EE) a  zemního plynu (ZP) a  naplno se  tedy 
projeví razantní zvýšení cen těchto komodit při uzavírání 
nových smluv. Mnoho lidí je zcela oprávněně vyděšeno, 
když vidí, jak se jim zvedají ceny záloh i předpokládaná 
výše ročních plateb za  celkovou dodávku. Bohužel 
většina společností z  řad dodavatelů zvyšuje ceny EE 
a ZP na maximální výši, například až k hranici 12 Kč/
kWh, která dříve byla cca 3 Kč/kWh.

Zde je však důležité si uvědomit, že tak vysoké 
částky zákazníci platit nebudou, neboť doš lo 
k  takzvanému zastropování cen EE (6  Kč/kWh) a  ZP 
(3 Kč/kWh), a  to minimálně pro nadcházející rok 2023. 
Pokud dojde k uzavření nové smlouvy obsahující takto 
vysoké částky, tak lidé mají jistotu, že nebudou platit víc 
než cenu na  úrovni zastropování. I  tyto zastropované 
ceny jsou sice relativně vyšší, než bylo zvykem 
v minulých letech, ale aspoň nehrozí, že roční náklady 

se zvýší např. troj až čtyřnásobně oproti stavu v nedávné 
minulosti. Dále je dobré vědět, že ten, kdo má u  svého 
dodavatele pro příští rok platnou fixaci tarifu a  tato 
částka je nižší než ta zastropovaná, v  tom případě 
samozřejmě platí nižší hodnota, dokud nedojde 
k navýšení.

Pojďme si teď vše vyzkoušet na  modelovém 
příkladu. Domácnost se  spotřebou EE 3 MWh/rok při 
sazbě D25d (EE na svícení, vaření a ohřev vody bojlerem) 
doposud platila ročně cca 12 000 Kč. Při nově uzavírané 
smlouvě u stejné společnosti a při stejné předpokládané 
spotřebě může činit částka najednou 36  000  Kč. Při 
započítání vládou vyhlášeného cenového stropu však 
bude domácnost reálně platit přibližně „jen“ 20  000 Kč 
ročně. K započítání cenového stropu dojde automaticky, 
není třeba si o něj nikterak žádat, naopak by dodavatelé 
měli zastropování cen reflektovat zasláním upravených 
záloh tak, aby odpovídaly skutečným předpokládaným 
nákladům.

Všichni tedy zaplatíme nakonec více, než jsme byli 
zvyklí v  uplynulých letech, ale díky zastropování 
nebudou ceny likvidační, jak se ještě nedávno mnoho lidí 
jistě oprávněně obávalo.

V případě zájmu o bližší informace se můžete obrátit 
na Energy Centre České Budějovice, z.s. (www.eccb.cz), 
které nabízí jak bezplatné a  nezávislé poradenství, tak 
i  služby energetických specialistů. Tel.: 387  312  580, 
mobil: 773 124 580, email: eccb@eccb.cz

Zastropování cen elektřiny a zemního plynu – co přinese?

Informace pro občany

http://www.eccb.cz
mailto:eccb@eccb.cz
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Z matriky

Pan Bohuslav Turek z Radonic oslavil  
75. narozeniny.

Paní Zdeňka Huňková z Radonic oslavila 
75. narozeniny.

Manželé Machovi z Dolního Bukovska oslavili 
kamennou svatbu.
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